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1. OLDAL 

2020 január 4-én szombaton indult a repülőgépem Budapestről és hozzávetőleg 

3 óra múlva már meg is érkeztem a 2000 km távolságban lévő francia városba, 

Bordeaux-ba, ahol terveim szerint egészen áprilisig maradtam – volna. A félévet a 

COVID-19 koronavírus-járvány erős mértékben befolyásolta, de erről később. 

2020 abszolút hozta magával az „új év – új én” ígéretét, és ez meg is valósult. 

Egy hét sem telt el az évből, de már egy olyan országba csöppentem, ahol még soha 

nem jártam és a nyelvet sem beszéltem igazán. Ez azonban nem tudta kedvemet szegni, 

izgatott kíváncsisággal, kaland-és tettvággyal (és bevallom, parányi félelemmel) 

érkeztem meg a franciák borfővárosába. Aki ismer, biztosan furcsállhatta a 

választásomat a várost illetően: nem beszélem a nyelvet, nem szeretem a hideg, borús, 

esős időt; a vörösbort se kedvelem, sajtot pedig nem fogyasztok. Mégis hogyan 

lyukadtam ki Bordeaux-ban?  

 

JELENTKEZÉS 

A jelentkezés során elsősorban az egyetemek tantárgyait böngésztem – 

szerettem volna a szakomhoz minél relevánsabb tárgyakat felvenni, egyrészt, hogy 

minél többet tudjak elfogadtatni és ez által ne csússzak egy félévet, másrészt, hogy 

mélyebb tudást, új nézőpontokat és ismereteket szerezhessek. Ezeknek a 

szempontoknak tökéletesen megfelelt az első helyen megjelölt INSEEC School of 

Business and Economics intézmény, ahova fel is vettek – a management programba 

lehetett bekapcsolódni, ahol a diákok külön „szakokat” és azon belül specializációkat 

választhattak a közös, általánosabb tárgyak mellé. A Marketing Track tökéletes 

választás volt számomra Kereskedelem és marketing szakosként, ezen belül egy minort 

választhattam csak (csak azt indították angolul), ami a Strategic Marketing and 

International Luxury Management volt. A szükséges és befogadtatni kívánt tárgyak 

mellett így volt lehetőségem volt arra is, hogy egy számomra teljesen idegen és új 

témakörrel és iparággal foglalkozzak.  

Emellett másodrangú szempontként a távolság is közrejátszott. Szerettem volna 

Európán belül maradni és egy messzibb, de könnyen megközelíthető helyen eltölteni a 

félévet. Ugyanis szerettem volna, ha könnyen meg tudnak látogatni a hozzám 

legközelebb állók, de közben legyek olyan távol, hogy saját programjaim is legyenek a 

kinti csapattal, új élmények és kapcsolatok szerzése céljából. Bordeaux ezért is volt jó 

választás, mert már repülővel érdemes menni, de a Ryanair és a WizzAir is indított 

kedvező áron közvetlen járatokat Budapestről. 

 

A VÁROS 

Bordeaux egy igazi kis ékszerdoboz, tele van szebbnél-szebb épületekkel és 

látványosságokkal és fontos történelmi vonatkozásai is vannak. Az El Camino útvonala 

átvezet a városon, a kikötője és az ahhoz tartozó városrész UNESCO világörökség, 
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emellett számos templomnak, múzeumnak, illetve közép- és újkori épületnek ad helyet. 

A Garonne folyó is meghatározó része a városnak, nagyon szép sétányt építettek ki a 

partja mentén. Egyszóval a város maga nagyon szép, a lakóépületek is teljes 

összhangban vannak. Emellett a tömegközlekedése is kiváló, a villamosvonalak nagyon 

jól behálózzák a város legfontosabb részeit, amit a buszok tesznek teljessé. Közösségi 

kerékpárok és rollerek bérlésére is van lehetőség. Bordeaux-ban van egy nagyobb 

központi vonatállomás is, a Gare Saint Jean és onnan rengeteg helyre el lehet jutni, 

amit szívből javaslok. A tömegközlekedési jegyek és bérletek ára korcsoportonként 

sávosan változik, a fiatalabb korosztály kedvezőbb áron veheti meg őket. 

Bordeaux igazán kedvelt úti cél a borkedvelők és a turisták számára, illetve 

számos egyetemének köszönhetően tele van fiatalokkal is, így mindig pezsgő élet 

jellemzi. Rengeteg bár és étterem van a városban és az éjszakai életért rajongók is 

megtalálhatják a számukra tetsző klubokat. Egy szó, mint száz, nagyon élhető helyet 

találtam magamnak és bátran ajánlom mindenkinek, aki szeretne Erasmusra menni! 

Az árakat tekintve természetesen van különbség az itthoniakhoz képest. A 

szállást illetően a jobb helyek 400-500 € összegtől indulnak (a magánkollégiumok 

ennél jóval drágábbak, így ha csak az ösztöndíj az egyetlen forrásod, azokat személyes 

véleményem szerint nem érdemes nézegetni). Én egy közvetítő oldalon keresztül 

(Studapart) találtam meg a szállásomat, és a világ egyik legrendesebb párja mellé 

költöztem be, rajunk kívül egy kolumbiai lány volt még a házban. A szobámért 450 €-

t fizettem. Mindenképpen javaslom, hogy szállás kapcsán a Facebook csoportok mellett 

a közvetítő oldalakat is keressétek fel és lehetőleg azokon keresztül foglaljátok le a 

szállást, mert így védve vagytok és kisebb az esélye, hogy átvernek. A havi 

tömegközlekedési bérlet 34,4 EUR volt, havi étkezésre körülbelül 120 € - 150 €-t 

költöttem átlagosan. Egy kis beosztással amúgy jutott még arra is, hogy eljárjunk a 

többiekkel esténként és utazni is tudtam több helyre is. Eljutottam Arcachonba és onnan 

a Dune du Pilat-hoz, Biarritz-ba, Saint Emilionba, Lourdes-ba, és egy hétvégét még 

Spanyolország északi részén is töltöttünk San Sebastianban (pont a karnevál idején!). 

Mindegyik helyet bátran tudom ajánlani, igazán lenyűgözők és a kedvezményeknek 

köszönhetően egész olcsón is elérhetőek. 

 

AZ EGYETEM 

 Az INSEEC-ről tudni kell, hogy egy magánegyetem, ennek okán egy jóval 

kisebb intézmény, mint a Corvinus. A tandíj miatt nem kell aggódni, hiszen az Erasmus 

programban résztvevők számára ezt elengedik/átvállalják. A kisebb létszám és a 

specializációk miatt sokszor volt olyan érzésünk, mintha újra a középiskolában 

lennénk, az én minorom körülbelül 30 főből állt. Szerencsés hozadéka volt ennek, hogy 

a külföldi diákok csoportja is meglehetősen kicsi volt, 12-en voltunk összesen. Emiatt 

sokkal könnyebben tudtunk programokat szervezni és szorosabb kapcsolatok tudtak 

kialakulni a csoportunkon belül. A kis csapatunkat illetően elmondhatom, hogy nagyon 
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sokszínűek voltunk, szinte mindenki más országból érkezett és nagyon jóban voltunk 

egymással, csak pozitív emlékeim vannak róluk és a közös kalandjainkról. ☺  

 Amit érdemes még tudni az egyetemről, hogy több campusa is van 

Franciaországon belül és kívül is. Emiatt több tanár is folyamatosan utazik elsősorban 

a Párizs – Bordeaux – Lyon viszonylatokban, ami miatt az órarend sem állandó. Ez az 

elején okozott több, főleg szervezési akadályt, mert amíg nem voltunk beregisztrálva 

az online rendszerbe, nem tudtuk, hogy mikor milyen óránk lesz. Érdekes volt egy ilyen 

tanrend, sokkal dinamikusabb volt, mint az otthoni. Ebből adódóan példának okáért egy 

tárgyat már elvégeztünk már januárban, egy másikat terv szerint (COVID-19 

közbeszólt) kettő nap alatt tudtunk volna le. Ez szuper volt, mert így a vizsgák során 

már csak pár tárgyból kellett számot adnunk a tudásunkról, így sokkal kevésbé volt 

stresszes az a hét.  

Több olyan tanárunk is volt, akik más országokból jöttek, így rendkívül színes 

volt az oktatás és nem mellesleg színvonalas is az órák többségében. Nagyon tetszett 

az International Week, ami egy kétnapos rendezvény volt és mi magunk választhattuk 

ki, melyik külföldi tanár óráját választjuk (amire érdemjegyet is kaptunk és be is került 

a leckekönyvbe). Ezek egynapos kurzusok voltak és rendkívül színes volt a paletta; a 

marketing pszichológiai oldaláról, az interkulturális kommunikációról vagy akár a 

brazil fogyasztói magatartásról is lehetett tanulni. 

A számonkérések során is tanultam újat, tapasztaltam meg új dolgokat. Business 

Ethics-ből például egy vita alapján kaptunk jegyet – adott megosztó téma alapján, amik 

alapján csapatokba rendeződtünk. A kérdéskört illetően mindkét csapatnak készülnie 

kellett pro én kontra érvekkel, kérdésekkel, válaszokkal, és közvetlenül a vita előtt dőlt 

el, melyik oldalt kell képviselni. Ezelőtt még nem vettem részt ilyen formájú vitában, 

ezért ezt rendkívül érdekesnek tartottam és nem mellesleg fejlesztette a 

kommunikációs, érvelő készségemet. Két összetartozó tárgyunk is a tárgyalási 

technikákkal foglalkozott, ott egy valós tárgyalásra kellett készülni. Ez sajnos a járvány 

miatt elmaradt, de minden dokumentumot elkészítettünk, ami sokkal nagyobb feladat 

volt és nagyobb kihívást jelentett, mint gondoltam. CSR kapcsán pedig egy életképes, 

for-profit vállalkozást kellett felépíteni, ami legalább egy Fenntartható Fejlődési Cél 

elérése érdekében végzi tevékenységét. A legtöbb tárgyról elmondható egyébként, 

hogy csoportmunkákra építettek, és eseteken, projekteken kellett dolgozni. A vizsgák 

is jellemzően a gyakorlati alkalmazását kérték a koncepcióknak, csak a gazdasági 

tárgyak kapcsán kérték vissza az elméletet. Úgy gondolom, hogy ez sokkal 

célravezetőbb és hasznosabb módszer, mint nálunk, mert itthon jellemzően az elméleti 

tudás visszakérdezése dominál.  

 

KORONAVÍRUS 

 Sajnálatos módon a kinti félévem pont a koronavírus-járvány idejére esett, és 

mint korábban írtam, erőteljesen befolyásolta is. A francia elnök március 12-én 

bejelentette, hogy az összes oktatási intézményt bezárják határozatlan ideig. Ekkor már 
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lehetett tudni, hogy a városban vagy környékén már megjelent a koronavírus, azonban 

ez a bejelentés volt az első fontosabb döntéshozatal a vírus kapcsán és nagy pánikot is 

okozott. Több külföldi barátom, illetve szüleik döntöttek úgy, hogy el kell hagyni az 

országot minél hamarabb, mielőtt súlyosabb döntések születnek, mint például a határok 

lezárása (ami meg is történt nem sokkal ez után). Mivel már a félév végéhez közel 

voltunk (hozzávetőleg egy hónap volt hátra a vizsgahétig), ezért mindenkiben felmerült 

a hazautazás kérdése. Mivel egyetemre már nem mehettünk és csak a szobánkban 

ülhettünk volna, pár napon belül mindenki elhagyta Franciaországot – én is 

hazamentem az első géppel, 14-én. Így még épségben és minden további nélkül haza 

tudtunk jutni és nem kellett megbirkóznunk se a később életbe lépő kijárási tilalommal, 

se a lezárt határokkal és leállt légiközlekedéssel. Az oktatás hátralévő részét otthonról, 

online formában végeztük el. Ez nem okozott igazából gondot, inkább a többiektől való 

elbúcsúzás és a többi tervezett program és félévzárás elmaradása és a nagyon gyors és 

stresszes döntés és változás okozott fájdalmat.  

Ennek ellenére próbálom a pozitív oldalát nézni, hiszen így is eltölthettem 2,5 

hónapot egy először teljesen idegen helyen, ahol rengeteget tanulhattam magamról is 

és a szívembe zárhattam minden személyével és emlékével együtt. ☺  

 

Köszönöm, ha végig olvastad! 

 

Ha bármilyen kérdésed lenne felém akár az országot, a várost, vagy az egyetemet 

illetően, nyugodtan megkereshetsz Facebookon vagy e-mailen keresztül is! ☺ 

Facebook: Zsuzsi Simor 

E-mail: zsuzsanna.simor@gmail.com 


